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Hermed sendessvar på spørgsmål nr. 546 af 25. juni 2013 (alm. del).  
Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Frank Aaen(EL).

Holger K. Nielsen / Per Hvas
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Den 10. september 2013
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Spørgsmål
Mener ministeren, at en borger der i over 15 år har betalt på et statsgaranteret 
studielån ud fra de regler, der har været gældende i de år, og derfor har betalt 
et beløb, der langt overstiger det oprindelige lån, skal have eftergivet resten af 
studiegælden, medmindre helt særlige forhold gør sig gældende, eller mener 
ministeren, at det er rimeligt, at en sådan borger skal betale i yderligere 10, 20 
eller 30 år til også det store beløb, der er er løbet på i renter, er betalt?

Svar
Som jeg oplyser i mit svar på spørgsmål 545, blev de særlige eftergivelsesregler 
om studiegæld ophævet, da lov om inddrivelse af gæld til det offentlige trådte i 
kraft den 1. januar 2009. Med den regelharmonisering, der var et hovedsigte 
med loven, har eftergivelsen af al gæld til det offentlige siden da været 
reguleret af denne lovs § 13, hvorefter der dels kan ske eftergivelse i tilfælde af
længerevarende betalingsudygtighed (”kvalificeret insolvens”) hos skyldneren, 
dels kan ske eftergivelse, når sociale og andre forhold i særlig grad taler derfor.

Jeg finder, at der er tale om en rimelig regel. Eftergivelse som følge af 
”kvalificeret insolvens” følger skifteretternes gældssaneringspraksis, og med 
den særlige regel i § 13, stk. 6, kan SKATeftergive gæld i tilfælde, hvor 
skifteretterne ikke kan.

Studielån har et lavt renteniveau, og renterne er fradragsberettigede. Ved 
idriftsættelsen af EFI (Èt Fælles Inddrivelsessystem) beregnes en særlig 
inddrivelsesrente for de fordringer, der er sendt til inddrivelse hos SKAT. 
Denne inddrivelsesrente er betydeligt højere end studielånsrenten, og jeg har 
derfor besluttet at friholde studielån for inddrivelsesrenten, så studielån fortsat 
forrentes med den lavere studielånsrente.

Der er således allerede taget en række hensyn til personer, der har optaget 
studielån, og de har samme mulighed for at få eftergivelse som andre personer 
med gæld til det offentlige, og sådan bør det efter min opfattelse også være.


